

ВСЕРОССИЙСКОЕ ЭКОНОМИЧЕСКОЕ ИЗДАНИЕ

TM

Вопросы Экономики

ОРДЕНА ТРУДОВОГО КРАСНОГО ЗНАМЕНИ
ЕЖЕМЕСЯЧНЫЙ ЖУРНАЛ
ВЫХОДИТ С 1929 г.

апрель

4

2025

Редакционная коллегия

О. И. Ананьев, Р. С. Гринберг, Н. И. Иванова, А. Я. Котковский (исполняющий обязанности главного редактора), **Я. И. Кузьминов, В. А. Май, А. Д. Некипелов, Г. Х. Попов, С. Н. Попов** (ответственный секретарь), **Вад. В. Радаев, А. Я. Рубинштейн**

Х. Канамори (Япония), **Гж. Колодко** (Польша), **Л. Конг** (Китай), **Л. Чаба** (Венгрия),
М. Эллман (Нидерланды), **М. Эмерсон** (Великобритания)

МОСКВА

Voprosy Ekonomiki

[Issues of Economics]

Since 1929

April

4

2025

EDITORIAL BOARD

Oleg Ananyin
HSE University,
Russian Federation

Ruslan Grinberg
Institute of Economics,
Russian Academy of Sciences,
Russian Federation

Natalya Ivanova
Primakov National Research
Institute of World Economy
and International Relations,
Russian Academy of Sciences,
Russian Federation

Andrey Kotkovsky
(Executive Editor)
NP "Voprosy Ekonomiki",
Russian Federation

Yaroslav Kouzminov
HSE University,
Russian Federation

Vladimir Mau
Russian Federation

Alexander Nekipelov
Moscow School of Economics,
Lomonosov Moscow State University,
Russian Federation

Gavriil Popov
International University in Moscow,
Russian Federation

Sergey Popov
(Executive Secretary)
NP "Voprosy Ekonomiki",
Russian Federation

Vadim Radaev
HSE University, Russian Federation

Alexander Rubinstein
Institute of Economics,
Russian Academy of Sciences,
Russian Federation

Hisao Kanamori (Japan), **Grzegorz Kolodko** (Poland), **Li Cong** (China), **László Csaba** (Hungary),
Michael Ellman (Netherlands), **Michael Emerson** (Great Britain)

AIMS AND SCOPE

Voprosy Ekonomiki is a leading Russian economic journal. It publishes the top theoretical and empirical research on macroeconomic policies and institutional reforms in Russia. The journal also welcomes more general submissions dealing with the political economy of institutional change as well as economic sociology, economic history, regional economic studies, analysis of particular markets and industries, international economics, and history of economic thought. *Voprosy Ekonomiki* serves as an important forum for the Russian economic community. All articles are subject to a rigorous peer-review process.

ISSN 0042-8736. Frequency: published monthly—12 Issues per year.
Publisher: NP "Redaktsiya zhurnala 'Voprosy Ekonomiki'".
Homepage: www.vopreco.ru. Email: mail@vopreco.ru

© 2025 NP "Voprosy Ekonomiki". All rights reserved.

СОДЕРЖАНИЕ

Вопросы теории

- В. Е. Дементьев** — Экономическая теория и экономическая история 5

Экономика отраслевых рынков

- С. Б. Авдашева, Д. В. Корнеева, Г. Ф. Юсупова** — Искусственный интеллект против картелей: чего (не) ждать? 34

Микроэкономика

- И. З. Гелисханов** — Модуляризация и контроль в платформенных механизмах управления трансакциями (*на примере цифровых платформ такси*) 55

- И. Б. Юдин** — Кто кем управляет? Экономико-социологический взгляд на связь численности инвесторов и динамики фондового рынка 94

Региональная экономика

- Д. С. Терещенко, В. С. Щербаков** — Региональная инфляция и возрастная структура населения: взгляд сквозь призму пространственно-временного подхода 112

Экономическая история и история экономической мысли

- А. В. Сафонов, Н. Ю. Пивоваров** — А. Н. Косыгин — министр финансов: борьба за жесткие бюджетные ограничения в послевоенной экономике СССР 136

Правила для авторов 154

Russian Journal of Economics 159

Льготная подписка на журнал «Вопросы экономики» 160

SENSE	КАДРОВЫЙ СИСТЕМНЫЙ ИНТЕГРАТОР SENSE-IT.RU
--------------	--

CONTENTS

Issues of theory

- V. E. Dementiev** — Economic theory and economic history 5

Industrial organization

- S. B. Avdasheva, D. V. Korneeva, G. F. Yusupova** — Artificial intelligence against collusion: What (not) to expect? 34

Microeconomics

- I. Z. Geliskhanov** — Modularization and control in governance structures of digital platforms: A case study of ride-hailing platforms 55
- I. B. Iudin** — Who rules whom? An economic sociological perspective on the relationship between the number of investors and the stock market performance 94

Regional economy

- D. S. Tereshchenko, V. S. Shcherbakov** — Regional inflation and the age structure of the population: a view through the prism of a space-time approach 112

Economic history and history of economic thought

- A. V. Safronov, N. Y. Pivovarov** — Alexei Kosygin — The Minister of Finance: The struggle for hard budget constraints in the post-war Soviet economy 136